
w w w . F D N . I R

یکشنبه 26 مرداد ۱3۹۹   شماره 3۱۱۱

ورزش

گفتوگو

لیســـبون جمعه شـــب عجیبی را تجربه کرد. از همان ابتدا 

هواداران بارسا امید زیادی به موفقیت تیم شان برابر آماده ترین 

بایرن مونیخ سال های اخیر نداشـــتند اما تصور نمی کردند 

نتیجه بازی به این شکل تحقیرآمیز رقم بخورد. 

پردهاول

شـــروع بازی یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان یادآور یکی از 

عجیب ترین دیدارهای تاریخ جام جهانی بود. شکســـت 7 بر 

یک برزیل برابر آلمان نیز با همین حال و هوا آغاز شد. توماس 

مولر، جروم بواتنگ و مانوئیل نویر سه بازیکنی هستند که تجربه 

حضور در آن دیدار را داشتند و اتفاقا همانند آن بازی این مولر 

بود که گل نخست را زد. فلیک، سرمربی کنونی بایرن نیز در 

آن زمان کمک مربی ژرمن ها بود. دفاع آشـــفته بارسا و مردان 

مهارنشـــدنی هانسی فلیک نتیجه ای دور از انتظار را در نیمه 

نخست رقم زد: 4 بر یک. نیمه دوم هم با همین نتیجه همراه 

بود تا بارسا سنگین ترین شکست تاریخ خود در لیگ قهرمانان 

را تجربه کند. اکثر هواداران بارسا چنین باخت مفتضحانه ای 

را در عمر خود ندیده بودند؛ چراکه آخرین بار در سال 1946 

بود که این تیم در یک مسابقه )برابر سویا( 8 گل خورده بود. 

بین دو نیمه تصویری از رختکن بارسا از شبکه های تلویزیونی 

پخش شـــد که مسی را در حالتی ناراحت و ناامید درحالی که 

به گوشـــه ای خیره شده نشـــان می داد. او در همان لحظات 

به خوبی می دانست که تیمش توانایی جبران شکست نیمه 

نخست را ندارد و شاید به واکنش احتمالی اش پس از مسابقه 

فکر می کرد؛ حتی احتمال جدایی از این تیم در پایان فصل. 

پردهدوم

بایرن مونیخ با این برد لرزه به تن رقبایش انداخته و آنها به خوبی 

می دانند که شـــاید به زودی سرنوشت بارســـا در انتظار آنها 

هم باشـــد. برای مونیخی ها فصل دو داستان کاملا متفاوت 

داشـــت. بخشی تا پیش از سوم نوامبر و بخشی دیگر پس از 

ایـــن تاریخ. باواریایی ها فصـــل را با نیکو کواچ آغاز کردند اما 

به تدریج فهمیدند این مربی کروات در دومین فصل حضورش 

در این باشگاه قادر نیست به اهداف تعیین شده برسد. نتایج 

ضعیف او درنهایت مدیران باشـــگاه را به فکر یافتن جانشینی 

برای او انداخت. شکست 5 بر یک برابر آینتراخت فرانکفورت 

پایان کار کواچ بود و او اخراج شد. حالا چالش مهم پیدا کردن 

مربی جدید بود. هانسی فلیک که از ابتدای این فصل دستیار 

کواچ شده بود موقتا هدایت مونیخی ها را برعهده گرفت تا مربی 

جدید انتخاب شـــود. این مربی 55 ساله که 8 سال دستیار 

یواخیـــم لوو در تیم ملی آلمان بود خیلی زودتر از آنچه تصور 

می شد تیم را متحول کرد. یک ماه و نیم بعد بایرن مونیخ اعلام 

کرد که او تا پایان فصل هدایت تیم را برعهده خواهد داشت و 

در ماه آوریل امسال نیز قراردادی سه ساله با او بست. انتخاب او 

بهترین تصمیم مدیران باشگاه در سال های اخیر بود. عملکرد 

فوق العاده او تا امروز شامل 31 برد در 34 مسابقه بوده که طی 

آن تیمش 112 گل زده و تنها 26 گل خورده است. 

پردهسوم

بایرن مونیخ از ابتدای فصل با مشـــکلات زیادی در خط دفاع 

روبه رو بود. دروازه آنها به راحتی باز می شـــد و در خط حمله 

نیز زهر لازم را نداشـــتند. فلیک با تغییراتی که در تیم ایجاد 

کرد خیلی زود این مشـــکلات را حل کرد و توانســـت از تیمی 

که حتی به قهرمانی در بوندس لیگا نیز امید زیادی نداشـــت 

یک مدعی فتح لیگ قهرمانان بســـازد. اســـتفاده مناسب از 

ستاره هایش ازجمله توماس مولری که پس از مدت ها در این 

تیم احیا شد، سبب شد تا تیم در بهترین فرم خود قرار گیرد و 

حالا به تنها تیمی تبدیل شده که توانسته در یک چهارم نهایی 

لیگ قهرمانان 8 گل به حریفش آن هم بارســـلونا بزند. شاید 

اگر مســـابقات طبق فرمت سال های اخیر و به صورت رفت و 

برگشت انجام می شد، نتیجه ای غیرقابل تصور درمجموع دو 

مسابقه رقم می خورد. بایرن اگرچه در سمت دشوار جدول قرار 

گرفته اما حریفان را یکی پس از دیگری از پیش رو برمی دارد و 

بعید است در چنین شرایطی نتوانند قهرمان اروپا شوند مگر 

اینکه منچسترسیتی که شب گذشـــته به مصاف لیون رفت 

بتواند سد راه آنها شود. 

پردهچهارم

بارسلونا هم به امید اینکه بتواند فصلی متفاوت را رقم بزند در 

میانه های فصل دست به تغییر سرمربی زد. آنها حدود دو ماه 

دیرتر از بایرن به این نتیجه رســـیدند که بهتر است با ارنستو 

والـــورده قطع همکاری کنند و روز 13 ژانویه آنها قرارداد 2/5 

ساله با کیکه ستین بستند و سکان هدایت تیم را به این مربی 

61 ســـاله سپردند. او علاوه بر مربیگری در فوتبال به شطرنج 

نیز علاقه دارد و در رده بندی فیده رتبه 2055 را دارد و حتی 

ســـابقه رویارویی با گری کاســـپاروف و آناتولی کارپوف را نیز 

داشته است. ستین پیش از بارسا در هیچ تیم بزرگی مربیگری 

نکرده بود و از همان هفته های نخست مشخص شد انتخاب 

درستی برای این سمت نیست. شکست برابر رئال مادرید و کنار 

رفتن از جام حذفی به دســـت بیلبائو هواداران آبی و اناری ها 

را برای ادامه فصل نگران کرده بود. به همان میزان که فلیک 

در بایرن تاثیرگذاری خود را نشـــان داد، ستین در بارسا ثابت 

کرد که اشـــتباها به نوکمپ آمده و بهتر است به دنبال حضور 

در تیم های متوسط باشد. 

پردهپنجم

برای ریشـــه یابی ناکامی بارســـا باید به 6 سال قبل برگردیم. 

جوسپ ماریا بارتومئو در 23 ژانویه 2014 در انتخابات ریاست 

باشگاه پیروز شد و جای ساندرو راسل را گرفت. جدایی نیمار 

از جمع کاتالان هـــا اصلی ترین چالش دوران مدیریت او بود 

که هیچ گاه نتوانست جای خالی این ستاره برزیلی را پر کند. 

او تلاش کرد با پولی که از فروش نیمار به دست آورده فقدان 

او را جبران کند اما با وجود هزینه های زیاد برای خرید نفراتی 

چون کوتینیو، عثمان دمبله و آنتون گریزمان، بارسا نتوانست 

جانشین مناسبی برای این برزیلی تکنیکی پیدا کند. بارتومئو 

در طول این 6 سال با سه مربی مختلف کار کرده که موفق ترین 

آنها لوئیس انریکه بود که توانست در طول سه سال حضورش 

9 جام برای این تیم کسب کند. والورده نیز در 2/5 سالی که 

در نوکمپ بود 4 قهرمانی برای این تیم به دســـت آورد و البته 

ستین در نیم فصلی که در این باشگاه بوده دست خالی مانده 

است و از تمامی رقابت ها حذف شده است. 

پردهششم

بارتومئو میلیون ها یورو برای خرید ســـتاره های جدید خرج 

کرد اما هرکدام به علتی نتوانســـتند در تیم موفق باشـــند. 

کوتینیو که در لیورپول به یک ســـتاره تبدیل شـــده بود یک 

فصل ناموفق را در اســـپانیا گذراند و سپس قرض داده شد. 

دمبله هم به ندرت پیش می آید که آماده حضور در زمین باشد 

و اکثرا مصدوم است. گریزمان هم در نخستین سال حضورش 

اگرچه آمار گلزنی بدی نداشـــته اما نتوانسته در دیدارهای 

مهم برای بارســـا تاثیرگذار باشـــد. نفراتی چون مالکوم هم 

پـــس از حضوری کوتاه مدت بدون بازده چندانی تیم را ترک 

کردند. اما مشکل بارسا بیش از اینکه در خط حمله باشد در 

فاز دفاعی است. جایی که جمعه شب به جولانگاه بایرنی ها 

بدل شده بود و آنها به راحتی در نبردهای یک در مقابل یک 

بارها پیکه، لنگله، ســـمدو و آلبا را جا گذاشتند و با استفاده 

از ناهماهنگی آنها 8 بار دروازه بارســـا را گشودند. البته تنها 

مشـــکل تیم ضعف مدافعان نبود و بخـــش عمده ای از این 

شکست به استراتژی ستین برای این بازی برمی گردد. او اگر 

خط میانی تیمش را با 4 هافبک جنگنده شامل بوسکتس، 

سرخی روبرتو، دی یونگ و ویدال پر کرده بود اما عملا برنامه 

خاصی برای مهار حملات حریف نداشت و مدافعان این تیم 

از همان دقایق اولیه برابر حریف سردرگم بودند. پرس شدید 

بایرنی ها مانع بازی سازی ترشتگن می شد و این گلر آلمانی 

برخلاف بازی های قبلی تیمش بارها توپ لو داد و در ارسال 

پاس به همبازیانش دچار اشتباه شد. عملکرد بازیکنان بارسا 

بـــه قدری بد بود که روزنامه آس به 9 بازیکن این تیم ازجمله 

مسی نمره صفر داد. 

پردههفتم

کوتینیـــو قرار بود جای هموطنش در بارســـا را پر کند اما یک 

سال و نیم بعد بارســـا به این نتیجه رسید که گران ترین خرید 

تاریخش شکست خورده است و او نمی تواند عملکردی که در 

لیگ جزیره داشـــت را در لالیگا تکرار کند. آنها در ابتدای این 

فصل او را به بایرن مونیخ قرض دادند تا از شر بخشی از دستمزد 

بالای او خلاص شوند. کوتینیو در بایرن عملکرد نسبتا خوبی 

داشت و البته جمعه شب برابر کاتالان ها نشان داد که هنوز هم 

قابلیت های زیـــادی دارد. او تنها در 15دقیقه پایانی بازی در 

زمین حضور داشـــت اما در عرض 7 دقیقه 2 گل زد و یک پاس 

گل به لواندوفسکی داد تا نقش مهمی در این شکست تاریخی 

بارسا داشته باشد. با این نمایش شاید ستین یا مربی جدید تیم 

فرصت دیگری در اختیار او قرار دهند تا بتواند توانایی هایش را در 

بارسا نیز به اثبات برساند. مسلما در اوضاع فعلی و شرایطی که 

پس از بحران کرونا ایجاد شده، این باشگاه حتی با نصف 145 

میلیون یورویی که کوتینیو را خریده نیز نمی تواند او را بفروشد. 

پردههشتم

شکست در لیسبون بازار شایعات درباره آینده بارسا را داغ کرده 

است. اینترمیلان به خرید لیونل مسی امیدوارتر شده و شاید 

این ســـتاره آرژانتینی همین حالا هم درحال بررسی شرایط 

آینده اش در این باشـــگاه باشد. جلسه اضطراری باشگاه قرار 

است امروز برگزار شود و گفته می شود در این جلسه درخصوص 

آینده ستین تصمیم گیری خواهد شد. از سوی دیگر اوضاع در 

رختکن تیم اصلا مساعد نیست و بازیکنان بزرگ تیم خواستار 

انتخابات زودهنگام ریاست باشگاه و همچنین تغییرات در کادر 

فنی تیم هستند. مسی و بارتومئو مدت هاست روابط چندان 

خوبی ندارند و همین موضوع باعث شـــده شایعه جدایی او 

در ماه های اخیر مطرح شـــود. به نظر نمی رسد ستین با این 

شـــاهکاری که جمعه شب داشـــت دیگر جایی روی نیمکت 

تیم داشته باشد و از همان دقایق اولیه پایان بازی گمانه زنی 

درخصوص جانشین او آغاز شد. از مائوریتسیو پوچتینو و ژاوی 

به عنوان اصلی ترین گزینه های باشگاه یاد می شود که البته 

شانس ژاوی در این میان بیشتر است. 

دانشگاه آزاد یکی از باشـــگاه  هایی است که در بسیاری از 

رشته  های ورزشی تیمداری می کند و توانسته در این مدت 

به یکی از باشـــگاه  های باسابقه و قابل احترام در رشته  های 

ورزشی گوناگون تبدیل شود که با اندک  هزینه و با استفاده 

از نیرو های دانشـــجو، نتایج بســـیار خوبی را در لیگ  های 

داخلی کســـب کرده و در تمامی رشته  هایی که حضور دارد 

به عنوان یک حریف قابل احترام شناخته می شود. یکی از 

رشـــته  های ورزشی که دانشـــگاه آزاد در آن حضور پرقدرت 

داشـــته و دارد، واترپلو اســـت که در ســـال جاری به دلیل 

شـــرایط کرونایی حاکم بر کشور نتوانست سوپرلیگ خود 

را با موفقیت به پایان برساند و درنهایت فدراسیون واترپلو 

تصمیم گرفت با اعلام نتیجه لیگ را به پایان برساند و منتظر 

عادی شـــدن شـــرایط برای آغاز فصل جدید بازی  ها باقی 

بماند. با توجه به نایب قهرمانی دانشگاه آزاد در رقابت  های 

سوپرلیگ کشورمان دیروز با علیرضا شهیدی پور، سرمربی 

تیم دانشگاه آزاد اسلامی همکلام شدیم که ماحصل آن را در 

ادامه می خوانید. 

ابتدا از نتایجی که توسط فدراسیون اعلام شد، صحبت کنید. 

شما از این شرایط رضایت داشتید؟ 

با توجه به همه گیری ویروس کرونا در کشـــور و مشکلاتی که 

ســـلامت بازیکنان را به خطر می انداخت، شـــرایط برای ادامه 

مســـابقات مهیا نبود و برای تمامی اهالی واترپلو هم مهم این 

بود که مبادا خدای نکرده کســـی از اهالی این رشـــته ورزشی 

دچار مشـــکل شـــود. این موضوعی بود که فدراسیون صلاح 

دانســـت نســـبت به آن اقدام کند و ما هم اعتراضی نداشتیم 

و با توجه به نتایجی که در مرحله گروهی به دســـت آمده بود 

عنوان نایب قهرمانی را کسب کردیم. البته همه تیم  ها دوست 

داشتند که مسابقات انجام شود و تیم  ها بتوانند بعد از جدال با 

یکدیگر سکو به دست بیاورند اما در هر صورت شرایط برگزاری 

بازی  ها مهیا نبود.

شـــما هم به عنوان فردی که سال هاســـت در واترپلو حضور 

دارید، معتقدید که نمی شد با پروتکل  های خاص بهداشتی 

بازی  ها را برگزار کرد؟ 

وقتی هنوز بسیاری از رشته  های ورزشی اجازه برگزاری تمرینات 

را پیدا نکرده اند یعنی شرایط در کشور در حالت هشدار قرار دارد. 

به خصوص در رشته واترپلو که یک ورزش پرتنش است و بازیکنان 

مدام با یکدیگر تن به تن می شوند، قطعا کنترل شرایط بسیار 

سخت و نشدنی است. به هر صورت وقتی ما در ورزش ستاد ویژه 

مبارزه با کرونا داریم یعنی نباید نگران این گونه موارد باشـــیم و 

بهتر است در آرامش اجازه بدهیم مسئولان امر درخصوص شروع 

مسابقات رشته  های ورزشی مختلف نظر بدهند.

شـــما از شرایط این رشته ورزشـــی در کشور های صاحب نام 

باخبر هســـتید و می دانید که آیا آنها تمرینات شـــان را آغاز 

کرده اند یا خیر؟ 

خیر، من اطلاع خاصی در این زمینه ندارم و نمی دانم در ســـطح 

بین المللی، فدراسیون  های مختلف چه تصمیماتی را درخصوص 

شروع تمرینات شان اتخاذ کرده اند. اما با توجه به فضایی که واترپلو 

نیاز دارد بعید می دانم کشور هایی که وضعیت قرمز دارند اقدامی 

برای شروع تمرین یا مسابقات شان کرده باشند.

از شرایط بازیکنان تیم هم خبر دارید؟ آیا آنها همچنان به صورت 

انفرادی تمرین می کنند؟ 

اول از همه باید بگویم که با توجه به پایان فصل گذشته رقابت ها، 

بازیکنان فصل گذشته با ما قراردادی ندارند و تعهدی وجود ندارد 

که بخواهند به ما گزارش کار بدهند اما درهرصورت من با آنها در 

ارتباط هستم و می دانم که تمرینات اختصاصی بدنسازی را انجام 

می دهند و برخی از آنها هم در استخر های سر باز که شرایط تمرینی 

دارند، اقدام به تمرین داخل آب می کنند.

بعد از حضور دکتر لشگری جلسه ای مبنی بر شرایط واترپلو 

در فصل جدید لیگ انجام شده است؟ 

بله، لشگری اعتقاد ویژ ه ای به رشته ورزشی واترپلو دارد و در جلسه ای 

که با ما گذاشت، تاکید داشت با قدرت در لیگ شرکت کنیم و این 

موضوع برای ما دلگرم کننده بود. حالا هم منتظر تصمیم مسئولان 

هســـتیم ببینیم چه برنامه ای برای زمان شروع مسابقات دارند تا 

بتوانیم با برنامه ریزی دقیق، با قدرت بیشتری پا به رقابت  ها بگذاریم.

برای یارگیری اقـــدام کرده اید و با بازیکنان مدنظر مذاکرات 

لازم را صورت داده اید؟ 

چون هنوز نمی دانیم که اصلا قرار است لیگ فصل جدید برگزار شود 

یا خیر، نمی توانیم با بازیکنی توافق کامل داشته باشیم اما جسته 

و گریخته مذاکراتی داشته ایم که درصورت تصمیم مسئولان برای 

شروع رقابت  های فصل جدید، با این نفرات قرارداد ببندیم. فعلا 

هیچ خواسته ای جز جاری شدن آرامش در زندگی مردم نداریم تا 

ان شاءالله با عادی شدن شرایط زندگی در کشور، تمامی مشاغل و 

ورزش  ها بتوانند به دور از استرس کار خود را آغاز کنند.

شب تاریخی مونیخی ها در لیسبون

پیرمرد شطرنج باز مات شد

سرمربی تیم واترپلو دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

رایزنیهارابرایبستنتیمیقدرتمندآغازکردهایم

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

 پویول در گفت وگو با اسپورت کاتالونیا: 
این شکست، عمدی بود!

دریکشبتلخاحساسحقارتکردم

باســـابقه  کاپیتـــان 

تیم فوتبال باشـــگاه 

بارســـلونا کـــه مدتی 

ن  ا به عنـــو ســـت  ا

تماشـــاگر بازی های بارســـلونا از راه دور از دســـت تیم 

محبوبـــش حرص می خـــورد پس از شکســـت عجیب و 

ســـنگین بارســـا برابر بایرن مونیخ گفت: »متاسفم، تیم 

اصولا بازی نمی کرد، در یک شـــب تلخ احساس حقارت 

کردم.« متن مصاحبه اسپورت کاتالونیا با کارلس پویول 

را بخوانید.

آیا پیش بینی چنین شکستی را داشتید؟

هرگز، البته به پیروزی قاطعانه بارســـلونا خوش بین نبودم اما 

هرگز تصور نمی کردم تیم این گونه شکست بخورد، ما تحقیر 

شـــدیم و البته این اولین و آخرین بار نبود، اما در این مرحله 

واقعا تاســـف بار به نظر می رسید، بارســـلونا لالیگا را از دست 

داده بود و حالا تنها راه آشتی با هواداران این بود که در لیگ 

قهرمانان اروپا دســـت کم به فینال برسد و البته قهرمان شود، 

اما این شکست خیلی تلخ بود. بازیکنان واقعا بازی نکردند و 

این را تاکید می کنم که به چنین شکست هایی نمی شود گفت 

سهوا بلکه در چنین شکست هایی از دید من عمد وجود دارد. 

یعنی می خواهید بگویید، آنها عامدانه شکست خوردند؟

این فلســـفه من اســـت، بازیکن فوتبالی که با همه وجودش 

تلاش نمی کند یعنی تصمیم گرفته که شکست بخورد، حتی 

اگر این را تکذیب کنند، به نظر من این شکست یک محاکمه 

جدی و جریمه سنگین لازم دارد. 

قرار است به کادر مدیریتی بارسلونا اضافه شوید؟

یک جلســـه اضطراری قرار است برگزار شـــود، از من دعوت 

شده اما این به خاطر قوانین باشگاه است و طبیعی است که 

بازیکنان و سفرای بارســـلونا به خصوص قدیمی ها به چنین 

جلســـات مهمی دعوت شوند، این معنای دیگری ندارد و هر 

کاری از دســـتم بربیاید انجـــام خواهم داد. برای فصل آینده 

برنامه ریزی شده و شاید به کادر تیم اصلی و شاید تیم های پایه 

دعوت شوم، برای من مهم نیست که نامم در کنار چه ستونی 

نوشـــته شود، برای من مهم این اســـت که بتوانم در خدمت 

باشگاه باشم. دو سال پیش بود که خودم پیشنهاد فعالیت در 

لاماسیا را ارائه کردم و البته در آن زمان به عنوان سفیر بارسلونا 

در اروپا فعالیت می کردم. منتظر اتفاق خاصی نیستم و مشکل 

مالی ندارم که بخواهم از این طریق آن را برطرف کنم. 

ماجرای فساد مالی در باشگاه ارتباطی 

به جلسه اضطراری ندارد؟

این جلســـه به دستور هیات امنای 

باشـــگاه برگزار می شود و ربطی به 

مشـــکلات دیگر ندارد، فساد 

مالی هم وجود نداشـــته و 

یک کلاهبرداری گزارش 

شـــد و البته بـــه اثبات 

نرســـید، مشـــکلی در 

باشـــگاه نیســـت و فرد 

خاطی از باشـــگاه اخراج 

شد و مبلغی که گم شده بود 

به باشگاه بازگشت. هیچ فاسد 

ســـازمان یافته ای در کار نبود 

که هواداران به خاطر آن نگران 

باشند.
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